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HORNOČERMENSKÝ ZPRAVODAJ

 Letošní školní rok jsme zahájili se 43 dětmi, které jsou rozděleny podle věku 
do dvou tříd. Ve  třídě „Hvězdiček“ je zapsáno 19 dětí ve věku od 2 – 4 let. V této 
třídě jsou děti, které se většinou poprvé setkávají s kolektivem. Vzdělávání je zamě-
řeno na adaptaci, osvojení si základních hygienických, společenských a pracovních 
návyků. Jednoduchými hrami, písničkami, říkankami si rozvíjejí základní komunikač-
ní dovednosti. O toto vše se stará p. učitelka Jiroušová Mirka a nová slečna učitelka 
Martínková Petra, která k nám dojíždí z Albrechtic. Do třídy „ Sluníček“ je zapsáno 24 
dětí ve věku 4 – 7 let. Paní učitelka Hajzlerová Marie a ředitelka Frková Eliška dbají   
o harmonický rozvoj těchto dětí, rozvíjejí jejich osobnost, dbají na komunikační a 
sociální dovednosti. Velký důraz je kladen na vzdělávání dětí, které navštěvují mateř-
skou školu posledním rokem. Pro děti jsou připravovány různé akce. Podle zájmu 
rodičů se děti účastní plaveckého výcviku v Ústí n. Orlicí, každý měsíc za dětmi do 
školky přijíždí maňáskové divadlo „Štafl ičky“ s pohádkou, také plánujeme besedu s 
příslušníkem policie, s požárníky, s myslivcem a další podle nabídek. V závěru škol-
ního roku se uskuteční besídka pro rodiče, loučení s předškoláky a školní výlet.        
 Cílem všech pedagogických pracovnic je, aby děti přicházely a odcházely 
ze školky spokojené a těšily se na každý den s námi.

                                                                                Za kolektiv MŠ Frková Eliška

říjen - 9/2012

Pranostika:

Co v říjnu zimy přibude,
v lednu jí opět ubude.

Svatá Voršila (21.10.) jíní nasila.

Z obsahu vybíráme:
 

 Soutěže SDH Nepomuky
 Ze školy
 Finále OVOV na Strahově
 Z válečných vzpomínek

Školní rok 2012-2013 v Mateřské škole

foto: J. Klimoš
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 Vážení čtenáři, 
vzhledem k tomu, že příprava tohoto čísla  mě potkala ve stavu nemohoucích /ležím se zlomenou nohou/, bude můj úvodník o dění v obci sou-
středěn  na důležité usnesení  z minulého zastupitelstva a z jednání rady.  V minulém čísle jsem hodně psal o vzhledu obce. Je to dlouhodobý 
úkol.  Chtěl bych zde poděkovat pracovníkům  obce za provedení nových plakátovacích ploch a umístění na obvyklá místa.  Je to sice drobná, 
ale velmi důležitá akce  pro občany. 
 Ve dnech  11. a 12. října proběhnou volby do Krajského zastupitelstva. Chtěl bych  vás všechny pozvat k této důležité události.  Vím, že 
mnozí jste otráveni politikou a je to pro mnohé jedno jací „panáci“ budou sedět na kraji . Sám vím, jak je důležité mít zastání  v podobě několika 
zastupitelů od nás v krajské radě. Ne proto, že jsem tam dlouho působil, ale na krajích se bude rozhodovat o tom jaká bude síť nemocnic, jaké 
bude školství a také jaký stav silnic. 
 V minulém období  by se vůbec nemohlo uvažovat o penězích na čističku, nebo na opravu silnice bez dobrého zastání v krajské radě. 
Proto  vás žádám jděte k volbám a vyberte lidi, které znáte a kteří jsou od nás, aby nás dobře zastupovali. 

   Zdraví Vás         Petr Šilar starosta  

Zprávy z obce

 V září jednalo zastupitelstvo obce hned dvakrát: 12. září bylo 
svoláno za účelem projednání některých záležitostí projektu rozhledny 
na Mariánské hoře, která by měla být vystavěna v lokalitě „U kříze“. 
Záměr výstavby rozhledny s využitím podpory prostřednictvím Eurore-
gionu Glacensis z Operačního programu Přeshraniční spolupráce ČR 

– Polsko a výkupy pozemků potřebných pro stavbu byly schváleny již 
na květnovém jednání zastupitelstva. Na zářijovém jednání byly řeše-
ny zejména otázky spolufi nancování tohoto projektu. Zastupitelstvo 
nakonec schválilo vyčlenění částky ve výši maximálně 500.000,- Kč na 
spolufi nancování, včetně 100 % nezpůsobilých výdajů projektu, které 
budou fi nancovány z rozpočtu obce  roků 2012 a 2013. Nezpůsobilými 
výdaji tohoto projektu jsou zejména náklady na vybudování přístřešku 
pro turisty a výkupy pozemků. Po přijetí tohoto rozhodnutí byla podána 
příslušná žádost o dotaci a vše ostatní se samozřejmě bude odvíjet od 
její úspěšnosti.
 Druhé jednání zastupitelstva proběhlo dne 17. září. Důležitými 
body, kterými se zastupitelé zabývali, byly investiční a s nimi související 
fi nanční záležitosti a majetkové záležitosti. Nejvýznamnější investiční 
akcí, která obec v nejbližším období čeká, je projekt „Realizace úspor 
energií – Horní Čermná – objekt Sokolovna“. V rámci tohoto projektu 
bude u této budovy  provedeno zateplení, výměna oken a v objektu se 
provede osazení nových zdrojů tepla.
 Na  zateplení Sokolovny byla z Operačního programu životní-
ho prostředí přiznána obci dotace. Obec se bude fi nančně spolupodílet 
částkou cca 1,5 mil. Kč z rozpočtu obce roku 2013. Na zastupitelstvu 
byla upřesněna otázka trvání provozu Sokolovny – akce se mohou 
konat ještě do konce října, je však třeba počítat s tím, že v objektu se již 
nebude topit. V průběhu měsíce listopadu by se ze Sokolovny mělo stát 
staveniště.
 Zastupitelstvo schválilo odstoupení od dotace přiznané obci 
Ministerstvem pro místní rozvoj na realizaci akce „Stavební úpravy 
objektu bydlení čp. 89 v Horní Čermné“ z důvodu souběhu dvou dotač-
ních titulů na investiční akce (zateplení Sokolovny a stavební úpravy 
čp 89.), přičemž zastupitelstvo obce upřednostňuje realizovat investici 
zateplení Sokolovny.   Realizace obou investičních akci zároveň by byla 
obtížná z důvodu souběžného fi nančního krytí z vlastních zdrojů. Zastu-
pitelé se shodli, že pro tento připravený projekt se budou hledat jiné 

způsoby jeho realizace -  např. i využitím jiného dotačního titulu v 
pozdějším období. 
 Zejména v souvislosti s plánovanými investičními akcemi, 
ale i ohledně jiných oblastí, které obec musí zajišťovat, pak byla 
schválena druhá změna rozpočtu obce na rok 2012.        
 V rámci majetkových záležitostí se zastupitelstvo zabýva-
lo projednáním záměru prodeje domu čp. 150 (tzv. „Jarkovské vily“)        
s přilehlými pozemky. Bylo konstatováno, že oblast nájemního bydlení 
v obecních bytech je pro obec prodělečná a na venkově by se obec 
měla spíše zabývat vytvářením podmínek pro výstavbu rodinných 
domů venkovského typu. Kolem tohoto tématu se následně rozběhla 
rozsáhlá diskuse. Zveřejnění záměru prodeje domu čp. 150 a souvi-
sejících pozemků  zastupitelstvo nakonec schválilo; další kroky budou 
následovat po vypracování znaleckého posudku na ocenění předmět-
ných nemovitostí. 
 Dalším majetkovým bodem bylo projednání záměru odkou-
pení některých nemovitostí bývalého areálu BDM – budovy čp. 135 
(bývalá administrativní budova) a okolních pozemků do majetku obce. 
Jejich účelem využití by bylo zřízení areálu komunálních služeb a 
sběrného dvora. Rovněž o této problematice se diskutovalo, zatím 
však bez přijetí konkrétního usnesení. 
 V rámci bodu různé pak zastupitelstvo schválilo Jednací a 
organizační řád výborů zastupitelstva, tj.  fi nančního a kontrolního, 
který podrobněji stanoví ustavování, práci, kompetence a postupy jed-
notlivých výborů. Podle tohoto řádu budou obdobně pracovat i komise 
zřízené radou.  
 Rada obce jednala dne 17. září a zabývala se mimo jiné 
projednáním žádostí Sboru dobrovolných hasičů Nepomuky ohledně 
užívání pozemků zjednodušené evidence č. 1589/3 a č. 1590/4 v k. 
ú. Nepomuky pro účely hasičského sportu. Uložila zajištění nového 
dopravního značení na místních komunikacích v obci tak, aby bylo       
v souladu se  současnými dopravněprávními předpisy. Dále se zabý-
vala některými majetkovými věcmi a projednáním pojištění odpověd-
nosti z provozu vozidel v majetku obce. Doporučila uskutečnění náv-
štěvy dětí ze Základní školy Horní Čermná v družebním městě Edertal 
v květnu příštího roku a vyčlenila fi nanční prostředky z rozpočtu obce 
na dotisk publikace „Čermná v proměnách staletí“.        
  
       Zpracovala   Hana Vágnerová     

Ze zářijových jednání zastupitelstva a rady
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Základní škola v Horní Čermné nabízí 
ve školním roce 2012/2013 tyto kurzy

1. kurz paličkování – vedoucí paní Romana Balcarová
2. kurz keramiky – vedoucí paní Šárka Vinterová

Oba kurzy jsou určeny dětem i dospělým, všichni jsou zváni.
Podrobnosti na telefonním čísle p. Romana Balcarová (paličkování):  736 228 512
Paní Šárka Vinterová (keramika): 604 479 796
Pro paličkování je ve škole k dispozici 10 ks podušek i paliček, keramický kurz má 
k dispozici dílnu s keramickou pecí. Zájemci se mohou hlásit osobně, elektronicky, 
nebo přímo u vedoucích jednotlivých kurzů, kde se dozvědí  další podrobnosti. Těší-
me se na vás! Vedení ZŠ v Horní Čermné – zshorcer@centrum.cz

Pro ty, kdo chtějí přispět na vydávání HČZ
Lze platit hotově nebo na účet: 1220942379/0800, VS: 888 

(do zprávy pro příjemce uvést jméno a adresu).
Číslo účtu bude uváděno vždy v tiráži na poslední straně.       red.

Jak často doma nebo na chalupě kontrolovat a čistit komín dle nařízení vlády č. 91/2010 Sb.
1) Kotel na uhlí nebo dřevo v rodinném domě
  - Čištění komína:  dvakrát ročně u kotlů s provozem do 6 měsíců v roce (obvykle na vytápění),          
   třikrát ročně u kotlů s celoročním provozem (obvykle i ohřev vody)
 - Vybírání sazí: jednou ročně
 - Kontrola komína: jednou ročně - kominík
 - Kdo zodpovídá: majitelé domu, čistit komín a vybírat saze lze i svépomocí
2) Kotel na plyn v rodinném domě
 - Čištění komína: jednou ročně
 - Vybírání usazenin: jednou ročně
 - Kontrola komína: jednou ročně - kominík
 - Kdo zodpovídá: majitelé domu, čistit komín musí vždy kominík
3) Krb nebo krbová kamna v rodinném domě
  - Čištění komína:  dvakrát ročně u kamen a krbů s provozem do 6 měsíců v roce (obvykle na vytápění),
   třikrát ročně u kotlů s celoročním provozem (obvykle i ohřev vody)
 - Vybírání sazí: jednou ročně
 - Kontrola komína: jednou ročně - kominík
 - Kdo zodpovídá: majitelé domu, čistit komín a vybírat saze lze i svépomocí
4) Plynová kamna (vafky) v bytě     5) Plynový ohřívač vody (karma) v bytě
  - Čištění komína: není nutné      - Čištění komína: jednou ročně - kominík
 - Vybírání usazenin: není nutné     - Vybírání usazenin: jednou ročně
 - Kontrola kamen: jednou ročně - kominík    - Kontrola kamen: jednou ročně - kominík
 - Kdo zodpovídá: majitelé bytu     - Kdo zodpovídá: majitelé bytu
6) Kachlová kamna na chalupě
  - Čištění komína: jednou ročně
 - Vybírání sazí: jednou ročně
 - Kontrola komína: jednou ročně - kominík
 - Kdo zodpovídá: majitelé chalupy, čistit komín a vybírat saze lze i svépomocí

 Přehled kominíků v okrese:
Oldřich Drahoš, Houští 135, Lanškroun-Ostrovské Předměstí Tel.: 465 322 923, 606 173 134, e-mail: oldakominik@seznam.cz
Karel Štěpánek, Lidická 824, Lanškroun - Žichlínské Předměstí Tel.: 724 218 144, k.v.stepankovi@seznam.cz
Milan Dostál, U Vody 179, Ústí nad Orlicí-Kerhartice  Tel.: 776 143 979, e-mail: kominikcely@seznam.cz
Petr Menclík, T.G.Masaryka 127, Ústí nad Orlicí   Tel.: 465 525 334, e-mail: kominictvi@ustecko.com
Miloš Čejka, Jižní 520, Česká Třebová    Tel.: 465 534 428, e-mail: kominictvi@ustecko.com
Ota Kvíz, Dvořákova 1676,  Česká Třebová   Tel.: 465 536 018
Skala servis s.r.o., Dolní Libchavy 259,  Libchavy  Tel: 775 141 621, e-mail: servis@skala-servis.cz
Michaela Kubasová, Wihanova 400, Brandýs nad Orlicí   Tel.: 777 268 443, e-mail: pkubasa@seznam.cz   M. Mikula

Informace  Obecního úřadu 
 Upozorňujeme zástupce spolků, že v případě 
zájmu mají možnost podat žádost o fi nanční příspěvek 
na podporu rozvoje sportovních a dalších volnočasových 
veřejně prospěšných aktivit v obci Horní Čermná pro rok 
2013.

Žádost je třeba podat na předepsaném for-
muláři do 30.11. 2012 na Obecní úřad v Horní Čerm-
né.
 Bližší podmínky jsou uvedeny v „Pravidlech pro 
rozdělování fi nančních prostředků na podporu rozvoje 
sportovních a dalších volnočasových veřejně prospěš-
ných aktivit v obci Horní Čermná“, která jsou zveřejněna 
na webových stránkách obce, rovněž tak formulář žádos-
ti, obojí v sekci „Obecní úřad“. 
  Za Obecní úřad Horní Čermná
          Hana Vágnerová     
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 Naše sezóna letos začala přívozem naší renovované požární stříkačky od Ing. Karla Gáby. Ten nám klasickou PS12 předělal na spor-
tovní stroj s motorem 1,9+. Cestou domů s novým strojem jsme se zastavili v Olomouci v obchodě X-Flame. Zde pro nás byla připravena sada 
nových sportovních hadic. Jakmile roztál sníh a trošku se oteplilo, tak jsme se dali do usilovného trénování. Prvních pár tréninků bylo celkem 
rozpačitých. Ale brzo jsme si zvykli na tu rychlost, s jakou náš stroj tlačí vodu.
 Sestava družstva mužů včetně náhradníků: Milan Šilar, Tomáš Šilar, Michal Sudík, Lukáš Lešikar, Karel Lešikar, Tomáš Křivohlávek, 
Tomáš Lešikar, Michal Fanta a Jan Jirásek. Od druhého závodu sezóny jsme měli problém s levým proudařem. Byli jsme nuceni si vždy na závo-
dech někoho půjčit. Byli to: Jan Beneš (Lanšperk), Josef Šilar (Horní Třešňovec), Lukáš Velič (Letohrad Orlice) a Ondřej Pokorný (Letohrad Orlice). 
Tímto jim děkujeme. 
 Letos se pár závodů zúčastnilo také naše družstvo žen ve složení včetně náhradnic: Lucie Křivohlávková, Kateřina Krudencová, Kristý-
na Hrdinová, Adéla Ficnarová, Markéta Jelínková, Iva Dušková, Nela Barbořáková, Adéla Hrdinová, Kateřina Dušková a Denisa Šilarová. Než si 
našly stálý rozdělovač, tak si také musely půjčovat závodnice. A to Radku Balajovou (Letohrad Kunčice), Pavlu Štěpánkovou (Letohrad Kunčice) 
a Lenku Žabkovou (Horní Třešňovec). Také jim patří naše velké poděkování.
 V letošní sezóně jsme se zúčastnili celkem sedmnácti závodů. Zde jsou i s umístěním:
19. 5. 2012 – Okrsková Soutěž Horní Čermná – muži 4. místo, ženy 3. místo a veteráni 2. místo
9. 6. 2012 – VCÚ Horní Třešňovec – muži 18. místo, ženy 9. místo
15. 6. 2012 – VCHL Horní Radechová (noční závod) – muži 22. místo
23. 6. 2012 – VCÚ Černovír – muži 14. místo, ženy 10. místo
1. 7. 2012 – VCÚ/VCHL Bystřec – muži 29. místo, ženy 18. místo
7. 7. 2012 – VCÚ Dolní Třešňovec – muži 17. místo
14. 7. 2012 – VCÚ Letohrad Červená – muži 14. místo, ženy 9. místo
21. 7. 2012 – VCÚ Mladkov – muži 13. místo, ženy 9. místo
28. 7. 2012 – VCÚ Česká Třebová – muži 19. místo
28. 7. 2012 – POL Tutleky (noční závod) – muži 13. místo
4. 8. 2012 – VCOŠ Bludov – 26. místo
11. 8. 2012 – Dolní Čermná – muži 1. místo, veteráni 1. místo
18. 8. 2012- VCÚ Letohrad Orlice – muži 16. místo, ženy 8. místo
25. 8. 2012 – VCÚ Brandýs nad Orlicí – muži 12. místo
1. 9. 2012 – VCÚ Lanškroun – muži 11. místo, ženy 10. místo
8. 9. 2012 – VCÚ Lanšperk – muži 22. místo
15. 9. 2012 – VCÚ Nekoř – muži 4. místo
VCÚ…  Velká cena Ústeckoorlicka
VCHL…  Východočeská hasičská liga
POL…  Podorlická liga
VCOŠ… Velká cena okresu Šumperk

Letos jsme si o hodně zlepšili osobní rekordy: muži 3B nástřik 22,81s, 3B sklopky 18,83s. Ženy 2B nástřik 30,84s, 2B sklopky 21,72s. Muži skončili 
celkově ve VCÚ na 17. místě s 30 body a ženy na 13. místě se 3 body.
 Ještě nás čekají Ligové dozvuky, které se budou konat 13. 10. v Letohradě. Poté nastoupí zimní příprava na sezónu 2013. 
 Na závěr bych Vás chtěl pozvat v sobotu 27. října na Křapáčové hody do KD Nepomuky. Pro více informací navštivte naše internetové 
stránky www.sdhnepomuky.cz nebo náš Facebook www.facebook.com/sdhnepomuky.    Lukáš Lešikar + foto

Ohlédnutí za uplynulou sezónou z pohledu SDH Nepomuky
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Ze starých časů

ze sbírky starých pohlednic Jirky Balcara

 Život ve škole se rozběhl, každodennost přináší nové poznatky, žáci 
zaznamenávají první větší či menší úspěchy i neúspěchy… Tak už to ve škole 
bývá.
 Mezi to, co se ve škole opravdu daří, řadím třídění odpadu. V každé 
třídě ZŠ jsou umístěny tři různobarevné odpadkové koše. Bílý je určen pro papír, 
červený pro plasty a černý je připraven pro směsný odpad. Je pamatováno i na 
bio odpad. Ohryzky, slupky banánu, květiny, které už ve váze nevypadají pěkně, 
vyhazujeme do připravených nádob. Lze je kompostovat na školním pozemku.
 Do školy lze donést vyřazené elektrospotřebiče i baterie. Třídíme 
důsledně i ve sborovně. Odpadkový koš je rozdělen na tři části a vše rozlišujeme 
stejně jako žáci. Chovat se ekologicky je samozřejmé. Každý by měl začít sám    
u sebe. 
    D. Tkačíková, foto Petr Borek

Něco ze školy

 Bylo léto, v poli zrálo obilí, jak se zpívá. Byla neděle 26. čer-
vence, svátek Anny, svátek mé babičky. Dědeček, teta, služka šli do 
kostela, my s babičkou jsme byly doma. Babička vařila a já, osmileté 
děvče, jsem jí četla z Postily, která byla tištěna švabachem a to nedělní 
modlitbu a kázání. V 11 hodin přišli z kostela a celí rozčilení vyprávě-
li, že policajt u kostela vybubnovával mobilizaci! Do 24 hodin museli 
narukovat všichni muži ve věku 21-36 let. Mého dědečka ta zpráva 
nijak nepřekvapila, odebíral Lidové noviny a o sarajevském atentátu byl 
velmi dobře informován. Strýc Josef sloužil aktivně ve Vysokém Mýtě a 
domů se vrátil až v listopadu 1918. Na ruské frontě byl zajat a v Oděse 
u Černého moře pracoval na velkostatku a nemohl si vůbec naříkat.
 Můj otec Čeněk Balcar byl poslední ročník co rukovali. Pro-
tože jsem bydlela u dědy v Nepomuku, poslali mne dolů do Čermné, 
abych se s ním rozloučila. Sraz mobilizovaných byl u Krčmy. Tam byly 
připraveny žebřiňáky s lavicemi, snad byly čtyři. Některé jely na Lan-
škroun a některé na Verměřovice. Nikdy nezapomenu na loučení matky-
vdovy se synem, který se od ní nemohl odtrhnout, jako by tušil, že se 
již domů nevrátí. Byl to Emil mlýnský-Hejlů a padl mezi prvními. Stejný 
osud stihl mého bratrance Josefa Hejla (egyptského). Emil a Josef byli 
bratranci z otcovy strany. Josef byl profesorem na reálce v Hradci Krá-
lové. Po výcviku ho dali k nějaké četě, tam odmítl splnit rozkaz a za 
trest byl poslán do první linie a v prvním boji padl. Byl velkým přítelem 
Alice Masarykové. V jeho pozůstalosti se našly její dopisy a vyšívaný 
šátek s věnováním. Od druhé tatínkovy sestry padl syn Vojtěch. Těch, 
co přišli o život, bylo moc. Z rodiny též Balcarových jeden syn padl a 
druhý se vrátil s podlomeným zdravím a jako mladý brzy zemřel. Pama-
tuji se, jak ležel v rakvi a kolik měl družiček. Tehdy bylo zvykem, že kolik 
let měl svobodný, tak tolik družiček s mládenci v bílém a jedna černá 
se závojem. Co děvčat jen zůstalo neprovdaných, protože se jejich milí 
nevrátili z války. V Nepomuku - Lešikarovi z č. 6 - tam padli dva, Jan a 
Bohuslav.
 A jak bylo na venkově, když museli muži narukovat? Žně byly 
v plném proudu, stroje žádné, všechno se muselo dělat ručně. Mamin-

Vzpomínky na mobilizaci 1914

Základní škola Horní Čermná
zve všechny, kdo se rádi baví, 

na divadelní představení pohádky se zpěvy
LOTRANDO

ve středu 24.10.2012 v 17 hodin v sokolovně
vstupné dobrovolné
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ka brzy čekala rodinu, ale našli se dobří lidé. Marek-holič nebyl vojákem 
a ten snad pomáhal nejvíce, uměl velmi dobře kosit a kosy naklepávat. 
Už nevím kdo svážel a mlátil, ale sklidilo se všechno. Mému nejstarší-
mu bratrovi Pavlovi bylo 12 let a tak se zapracoval, že sekl a oral. Chodil 
do Dolní Čermné do měšťanky. Při propouštění ze školy měli samé jed-
ničky bratr Pavel a František (egyptský), bratr Josefa. Ten zemřel za 2. 
světové války i se ženou Miládkou v koncentračním táboře Buchenwald. 
Zůstaly po nich dvě dcerky.
 Při mobilizaci se utěšovali, že válka dlouho nepotrvá a do 
Vánoc že budou všichni doma. Byli, ale až páté Vánoce a někteří se 
domů dostali ještě později. Život na vesnici ale šel dál. Ženské se nau-
čily všemu, hodně musely pomáhat i děti. Starší muži a ti, které erár 
opravdu nechtěl, pomáhali radou i skutkem. Zprávy z bojišť nebyly 
pěkné, přibývalo mrtvých, raněných, vdov a sirotků. Čím déle trvala vál-
ka, tím větší dodávky se od zemědělců vyžadovaly. Když se nesplnilo, 
přišla rekvizice. Byli to většinou němečtí vojáci a s těmi se ještě dalo 
domluvit, ale horší bylo, když přišli Maďaři, tak to bylo jen samé „nemtu-
dom“. Byli suroví, do sena píchali bodáky a všechno prolezli. Jednou 
jsem přišla ze školy a dědeček mi povídá, abych se ustrojila a honem 
šla k mamince. Byli tam vojáci a našli ukryté brambory a že neví co se 
děje dál. Byla jsem děcko a se strachem jsem běžela raději přes kopec, 
abych se s nimi náhodou nesetkala. Mamince skutečně našli ve chlévě 
pod žlabem pytel brambor, ale když viděli maminčin nářek a malé děti 
okolo ní, tak jí brambory nechali. Ale pro jistotu měla ještě jednu velkou 
skrýš. Sama s bratrem Pavlem (to aby to ani ostatní děti nevěděly) v 
komoře pod postelí vykopala jámu, kde byly další brambory uschová-
ny.
 Nepomučtí mamince hodně pomáhali. Z lesa dřevo na tope-
ní, samozřejmě něco i z panského, to jsme zorganizovaly my děti, ale 
kníže Lichtenštejn, jak je vidět, neschudl. Před žněmi nám vypomohli 
fůrou sena a slámy. Když babička pekla doma chléb, tak jsme si chodi-
li pro malinké bochníčky. Důležitou potravinou bylo ovoce. Doma byly 
švestky a hrušky, v Nepomuku zase jablka a třešně a tak se vzájemně 
měnilo. Před válkou nosil děda každou sobotu ráno do Lanškrouna 

máslo a tvaroh a to stálému obchodníkovi. Vždycky jsem se těšila na 
jeho návrat, protože mi vždycky přinesl rohlík a kornoutek „pecínků“, jak 
jsme tehdy říkali bombonům. Dědeček byl dobrým hospodářem a dob-
rým člověkem, pomáhal kde mohl, nejen radou, ale i živobytím. Chodil k 
nám do Nepomuku z Lanškrouna úředník z hejtmanství pan Vojtíšek i s 
manželkou a dcerou. Byli to Češi. Mám ale na ně jednu zlou vzpomínku. 
Měla jsme krásnou pannu a byla uložena v polici za sklem a víc jsem se 
na ni dívala, než si s ní hrála. Ale ta jejich holka si umanula, že ji chce 
mít, ale urazila mi u ní nožičku, ta byla gypsová. Jinak měla panenka 
porcelánovou hlavičku s krásnými vlásky.
 Tak jsme v té válce rostla, babička na mne přešívala ze šatů 
po tetách, boty jsem měla jedny a to jenom na neděli. Jinak jsme chodili 
ve dřevácích. Za 2. světové války byly dřeváky rovněž, ale ty byly doce-
la pěkné, já měla páskové červeno-bílé. Dřeváky se dělaly z olšového 
dřeva, navrchu byla kůže. Sníh se z nich lehce vyklepával, ale punčo-
chy byl stále mokré a tak jsme v nich ve škole museli celé vyučování 
sedět. A při vší té bídě jsme se přece jen dočkali konce války a tolik 
vytouženého míru. 
 Bylo to tuším v pondělí, mlátilo se, já poháněla krávy na žen-
touru, který roztáčel mlátičku. Hromada slámy byla za celý den veli-
ká, musela se uklidit. Jedlo se až večer. Jako dnes si pamatuji, že se 
otevřely dveře, do nich strčil hlavu malý Bohumil Martínků a vyřídil tu 
zprávu, že Rakousko kapitulovalo. A honem tu zvěst utíkal říci dalším. 
Jeho bratři pracovali v Lanškrouně a odtud tu novinu asi přinesli. Babič-
ka šla na půdu, z malované truhly vyndala červené a bílé plátno a hned 
druhý den ušila prapor. Na špici žerdě se dávala kytička. A teď se už 
jen čekalo na vojáky, jak se budou vracet domů. Nebylo to lehké, Itálie, 
Rusko, mnozí byli v zahraničních legiích. Tatínek byl na italské frontě, 
poslední rok působil jako balónový dělostřelecký pozorovatel. S kama-
rádem si sehnali vozík s koníkem a pěšky se vydali domů. Jenže v Linci 
jim koníčka zabavili. Po návratu se pak skutečně ukázalo, kdo válečnou 
lítici skutečně přežil a kdo v ní na věky zůstal.
 Ze sepsaných vzpomínek paní Františky Gregarové, rozené 
Balcarové z HČ 4 (roč. 1906)  
    archiv Oldřicha Gregara

SDH Nepomuky dále zve na oblíbené Kančí hody, 
které se uskuteční 17. listopadu  v KD.

hcz9-12.indd   6 11.10.2012   11:25:12



V měsíci listopadu oslaví narozeniny tito naši čtenáři:

 83 let Josef Marek z HČ 269     90 let Miloš Marek z HČ 176
 90 let Libuše Hejlová z HČ 303     88 let Jiřina Ježková z HČ 298
 81 let Jarmila Šilarová z Nep. 23     60 let Zdenka Bartošová z HČ 312
 55 let Martin Žváček z HČ 240     
  
Srdečně blahopřejeme!
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 Ve školním roce 2011/2012 jsme se opět zapojili do plně-
ní Odznaku všestrannosti olympijských vítězů - OVOV. Tento projekt 
vymysleli a zaštiťují dvě významné osobnosti našeho sportu - olympijští 
vítězové v desetiboji Roman Šebrle a Robert Změlík. Snaží se zvrátit 
trend „nesportovních“ dětí a chtějí oživit pohybové aktivity podobné dří-
vějšímu Odznaku zdatnosti. Jsou vybrané různé disciplíny, které by měly 
prověřit všestrannost sportovce. 
 Tentokrát jsme zapojili ve škole děti všech kategorií  a zároveň 
jsme se zúčastnili soutěže družstev 6. a 7. tříd. Soutěž družstev je však 
pro nás náročná a jen velmi těžko můžeme konkurovat městským ško-
lám, které mohou vybírat z mnohem většího počtu dětí. Přesto družstvo 
ve složení  Daniela Berková, Eliška Vaníčková, Miroslav Burian, Adam 
Barnet (všichni 6.r.), Ondřej Dostál, René Langr, Jan Šilar, Martina Bílá, 
Daniela Kulhavá (všichni 7.r.) obsadilo 3. místo v  okresním kole a zajis-
tilo si postup do krajského kola, kde se umístili na 12. místě. Do celore-
publikového fi nále bohužel postupoval jen první tým.
 Druhou částí soutěže je závod jednotlivců v šesti věkových 
kategoriích. Zde plní žáci jednotlivé disciplíny během školního roku a 
jejich výsledky se pošlou do Prahy.  Z tisíců zúčastněných jde 24 nej-
lepších z každé kategorie  do fi nále. I letos se mezi našimi žáky objevili 
sportovci, kteří bojovali o postup. Do fi nále v Praze na Strahovském sta-
dionu Evžena Rošického, které se letos konalo až na podzim kvůli koli-
zím s ostatními soutěžemi, se dostali Michal Doskočil (kategorie 14 let) a 
Martin Doskočil (kat. 15 let). Adéle Hrdinové (15 let) a Agátě Borkové (10 
let) unikl postup jen o několik míst. Po čtvrtečním příjezdu a ubytování 
na kolejích ČZU v Suchdole byla technická porada a pro děti byl připra-
ven kulturní program. V pátek ráno bylo slavností zahájení, kterého se 
kromě asi 50 bývalých (Kratochvílová, Bugár, Malec, Čáslavská, Kašpár-
ková...) i současných (Šebrle, Svoboda, členové bronzového čtyřkajaku, 
paraolympionik Ježek...) olympioniků, kteří provázeli děti po oba dny, 

Společenská kronika

Republikové fi nále OVOV podruhé!
zúčastnilo i několik senátorů a ministr obrany Vondra. Po slavnostním 
ceremoniálu byly zahájeny samotné soutěže. Letos byl vyhlášen jako 
motivační závod i „OVOV desetiboj“ pro učitele, kterého jsem se také 
zúčastnil. První den bylo na programu pět disciplín - 60 m, dálka, hod 
medicinbalem, shyby a přeskok přes švihadlo. S přibývajícím časem 
ubývaly síly, především pak u velmi náročných shybů na šikmé lavičce 
a večerním přeskoku švihadla. Bohužel první den nebyly k dispozici 
průběžné výsledky, ale přesto kluci podávali velmi dobré výkony a byli 
jsme spokojeni. Druhý den přišlo na řadu několik silových disciplín 

- trojskok z místa, kliky, lehy -  sedy, hod kriketovým míčkem a závěreč-
ný běh na 1000 m, na který jsem se těšil nejvíce. Kluci nadále podávali 
velmi dobré výkony a podle konečně dostupných průběžných výsledků 
se drželi kolem 12. místa. Michalovi se pak povedly lehy -  sedy (91 
za 2 minuty) a poskočil na páté místo se ztrátou necelých 300 bodů 
na medailové umístění. V běhu na 1000 m však zaběhli velmi dobře i 
všichni soupeři, a tak se mu už další skok dopředu nepovedl. Přesto 
5. místo a Martinovo 11. místo v celorepublikovém fi nále je obrovský 
úspěch! Ve fi nále Michal dosáhl na zlatý odznak a já s Martinem na 
stříbrný. Michal má možnost v příštím roce své umístění ještě vylepšit 
a ostatní děti ho mohou následovat. Všechny výsledky a mnoho dal-
ších informací najdete na webu (viz níže).
 Kdo získal dostatečný počet bodů bude mu na adresu školy 
zaslán odznak odpovídající hodnoty (od bronzového až po diaman-
tový). Zapojit se a jít svým dětem či vnoučatům vzorem můžete i vy. 
Své výsledky si můžete porovnat na internetu nebo je zaslat do školy 
a já zařídím předání odznaků. Soutěž je vyhlášena pro každou věko-
vou kategorii. Stačí začít lehce trénovat a pustit se do toho. Těším se 
na Vaše výsledky. Vše potřebné zjistíte na webových stránkách www.
ovov.cz nebo se můžete stavit ve škole a můžete porovnávat své výko-
ny s ostatními.    Petr Borek + foto na str. 8
 

Zubní pohotovost

 20.-21.10.2012  MUDr. Mareš Miroslav  Žamberk, Školská 834  tel.: 465 613 103
 27.-28.10.2012  MUDr. Milota Karel   Lanškroun, Svobody 356  tel.: 465 322 787
 3.-4.11.2012  MUDr. Strnadová Blanka  Žamberk, Raisova 814  tel.: 465 613 441
 10.-11.11.2012  MUDr. Strnadová Marie  Jablonné n.O., Na Dílech 622  tel.: 465 642 765
 17.-18.11.2012  MUDr. Špička Jan   Králíky 414   tel.: 465 613 154
 24.-25.11.2012  MUDr. Špičková Marie  Králíky 414   tel.: 465 631 274 
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Příspěvky našich čtenářů za měsíc září 2012:
Langrovi st. a ml. Nep 41, B. Hajzlerová HČ 120, Matějka Jar. HČ 293, A. Šilarová HČ 48, p. Hajzlerová Nep.5

Hornočermenský zpravodaj je registrován  Ministerstvem kultury pod evidenčním č. MK ČR E 20573  na základě potvrzení vydaného 
dne 9.1. 2012. Vydává Obec Horní Čermná. Řídí redakční kroužek. Vychází měsíčně. 
Redaktor a grafi cká úprava Šárka Pavelková, kontaktní adresa: Horní Čermná 1, 561 56, e-mail: hornocermenskyzpravodaj@seznam.
cz. Za obsah článků odpovídají autoři. Náklad 550 kusů. Výdaje jsou částečně hrazeny z dobrovolných příspěvků, které přijímá OÚ 
Horní Čermná. Lze platit hotově nebo na účet: 1220942379/0800, VS: 888, (do zprávy pro příjemce uvést jméno a adresu).
 Uzávěrka článků je vždy poslední středu v měsíci.

Na Strahově

foto: Petr Borek

foto: Karel Šilar
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